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Vážení spoluobčané,zejména dětem otevírá červenec dveře k pravým letním radovánkám. Máme před sebou dva nejpříjemnější měsíce v roce, dva měsíce prázdnin. Málokdo z nás si sice může dva měsíce opravdového volna dopřát, ale i tak bude pro mnohé z vás velice příjemné, že ráno nebude muset budit děti do školy a večer dohlížet na psaní domá-cích úkolů. Nakonec, prázdninovou náladu jsme tak trochu již započali při oslavách 90. výročí založení metylov-ské kopané, které si doufám užily jak děti, tak i dospělí. Hlavní společenskou událostí léta bude jako vždy metylovská pouť zasvěcená svatému Vavřinci. Nebude chybět promítání letního kina, jsou připraveny koncerty na hudební scéně Bluegrass Theatre. V areálu SK Mety-lovice se opět uskuteční jak hasičská soutěž, tak i volejbalový turnaj. Na své víkendové akce vás určitě pozve i Budka na Čupku a prázdninový program symbolicky zakončí Den obce. Věřím, že se na těchto akcích opět sejdeme v hojném počtu a dobré náladě.

Během května se opravila místní komunikace v Pasekách. Kromě nového povrchu se muselo v někte-rých podmáčených místech vymě-nit a vyztužit betonem celé podloží původní silnice. Nový koberec tak dostal úsek od vodárny až po točnu v Pasekách. Zastupitelstvo nakonec 
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Slovo starosty

ÚVODNÍ 
SLOVOPrázdniny klepou na dveře a všichni se již těší na dny plné slunce, pohody a odpočinku. Dny napl-něné poznáváním nových přátel i objevováním zají-mavých míst nejen u nás, ale i v zahraničí. Nastává období vhodné pro pose-zení s přáteli u grilova-ček a u skleničky dobrého moku a také pro setkávání na různých sportovních, kulturních a společenských akcích, které se nabízejí nejen v Metylovicích, ale i v okolních obcích.Přejeme vám slunečné a pohodové prázdninové dny naplněné spoustou krásných zážitků.

Redakční rada
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schválilo rekonstrukci celé obecní cesty, tzn. až po objekt č.e. 72. Cel-kové náklady činily cca 3,3 mil. Kč a byly plně hrazeny z rozpočtu obce. Tímto bych chtěl ještě jednou podě-kovat občanům dané lokality za jejich trpělivost, kterou se museli obrnit při opravách této komunikace. Do začátku července by se měly opra-vit ještě další 2 místní komunikace, jedna k č.p. 378 (pan Pavel Halata) a druhá od č.p. 17 (paní Zdeňka Smi-lovská) po č.p. 541 (pan Břetislav Koval). Rovněž i tyto náklady (cca 1 mil. Kč) půjdou z vlastních zdrojů obce Metylovice.V průběhu jarních měsíců položili zaměstnanci obce nové tlumící vrstvy z gumové pryže na dětském hřišti u obecního úřadu, na dolním konci a také na fotbalovém hřišti. Stáva-jící dopadové plochy byly vysypány štěpkou, která časem prorůstala trá-vou a působila neupraveně. Současný pružný gumový materiál účinně tlumí nárazy, a tím snižuje riziko úrazů při pádu. Nejenže zvyšuje bezpečnost 

dětí při hrách a pohybu, ale také výrazně přispívá k estetičtějšímu vzhledu dětských hřišť.Zastupitelstvo Moravskoslezského kraje se na svém 4. zasedání dne 16. 6. 2025 rozhodlo poskytnout úče-lové dotace z rozpočtu Moravskoslez-ského kraje v rámci dotačního pro-gramu „Vouchery pro veřejný sektor – příprava projektů v Moravskoslez-ském kraji“.

Mezi schválenými žádostmi je 
i ta naše z Metylovic, a to na pro-
jektovou přípravu „Dům s byty zvláštního určení Metylovice-pro-jektová dokumentace“. Díky této 
dotaci bude moci obec pro�inan-
covat výdaje spojené s výše uve-
deným záměrem. Náklady na 
projektovou dokumentaci jsou 
ve výši 1 880 000 Kč a dotace činí 
1 410 000 Kč (75 % z celkových 
způsobilých výdajů). V říjnu 2024 
nám projektant předal zpracova-
nou dokumentaci pro vydání spo-
lečného povolení a dne 29. 10. 2024 
byla na stavební úřad podána 
samotná žádost o povolení stavby. 
V současné době bylo stavebním 
úřadem zahájeno stavební řízení, 
a tak bychom se snad do konce 
prázdnin mohli dočkat i vydání 
stavebního povolení. V souvislosti 
s tímto projektem jsme zahájili 
práce na podání žádosti o dotaci ze 
Státního fondu podpory investic, 
kde je vyhlášen dotačně-úvěrový 
program na budování dostupného 
nájemního bydlení, v rámci něhož, 
pokud bychom uspěli, bychom 
chtěli realizovat tuto stavbu.Tak, jako je důležité umět „zabrat“, je důležité i odpočívat. A tak teď, pokud máte dovolenou, odpočívejte a uží-vejte si léta. Pokud to půjde, dopřejte si víc klidu, radosti a v neposlední řadě víc času pro rodinu a přátele. Přeji vám krásné letní dny, příjem-nou dovolenou a šťastné návraty domů.

Ing. Lukáš Halata, starosta 
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Prvňáčci v knihovně  V květnu naši knihovnu navštívily děti z 1. třídy Základní školy Mjr. Ambrože Bílka. Společně jsme si knihovnu důkladně prohlédli, popovídali si, jak funguje, a přečetli jsme si ukázku z dětské knihy Jak se staví dům. Pak jsme se pustili do povídání o tom, jak se vlastně domy staví – co všechno je k tomu potřeba, jak se domy plánují a z jakých materiálů se budují. Děti byly opravdu šikovné a aktivní, měly spoustu skvělých nápadů a s chutí se zapojily do dis-kuse. Za svůj zájem a snahu si odnesly malou odměnu.Druhá část programu proběhla v konferenční místnosti a byla plná tvořivé práce. Děti si mohly vyzkoušet postavit svůj vlastní dům z velké papírové krabice, kterou si samy ozdobily lepenými obrázky a kresbami. Někteří zase malo-vali sádrové odlitky domečků a společně jsme z nich pak vytvořili malou vesničku – nechyběly cesty, stromy ani okolní krajina, která ji krásně doplňovala.Celé dopoledne bylo plné radosti a tvořivé atmosféry. Děti byly zvídavé, šikovné a všichni jsme si jejich návštěvu opravdu užili. Moc děkujeme prvňáčkům i jejich paním učitelkám za krásný den a už se těšíme na další společné setkání!
Lucie Nováčková

Dění v obci

Nový chodník v centru obceV průběhu příštího roku plánuje obec zahájit výstavbu nového chodníkového tělesa podél silnice č. III/48416 v intravilánu obce. Novostavba chodníkového tělesa bude provedena přímo v její centrální části, a to v celkové délce 154,3 m. Kromě samotné výstavby chodníku budou v této části obce provedena i další opatření, která přispějí ke zvýšení bezpečnosti chodců – projektem dojde k vybu-dování místa pro zajištění bezbariérového překonání vozovky, provedení hmatových prvků a varovných pásů či instalaci nového bezpečnostního zábradlí před objektem Restaurace Pod Lipami. Realizací projektu dojde k výraz-nému zvýšení bezpečnosti dopravy v centru obce, která se postupem času stále více zintenzivňuje. Náklady akce jsou odhadovány přibližně na 2 mil. Kč, snahou obce bude zajistit pro tuto realizaci dotační �inancování z Integrova-ného regionální operačního programu (tedy �inancování z Evropského fondu pro regionální rozvoj).
Ing. Lukáš Halata, starosta

S

P
a
lk

o
v
ic

e

1

OBJEDNATEL

NÁZEV STAVBY

VYPRACOVAL ZODP. PROJEKTANT

STUPEŇ

FORMÁT A4

Ing. Jan Gőrner

MÍSTO STAVBY

NÁZEV VÝKRESU

STAVEBNÍ OBJEKT MĚŘÍTKO

DATUM

ČÍSLO VÝKRESUZAK. ČÍSLO

Ing. Jan Gőrner

C.1

/ ČÁST 1 : 1500

DPS 07/2024

Ing. Jan Gőrner
Nad Lipinou 1729, 738 01 Frýdek - Místek

tel.: 777937650, e-mail: gorner.j@seznam.cz

Situační výkres širších vztahů

C. Situační výkresy

Frýdlant n/O

s
il. III/4

8
4
1
6

PLÁNOVANÝ CHODNÍK

restaurace Pod Lípami

JG-01-24

Chodník podél sil. III/48416 v úseku
od RD č.p. 79 – 158, k.ú. Metylovice

Obec Metylovice, Metylovice 495, 739 49 Metylovice

k.ú. Metylovice

k.ú. Metylovice

úsek 1

úsek 2

úsek 3

č.p.2

č.p.79

Zpracování místní
energetické koncepce Obec Metylovice získala dotaci z programu Minis-terstva průmyslu a obchodu. Jedná se o �inanční pro-středky z Evropské unie z Fondu Next Generation EU na „Zpracování Místní energetické koncepce obce Metylovice“. Výstupem je dokument, podle něhož bude obec postupovat při komplexním řešení zajištění dodávky a spotřeby energie v příslušné lokalitě.Tento projekt je �inancován z prostředků Evropské unie z fondu Next Generation EU, Národní plán obnovy.
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číslo 3/2025

Obec informuje

Statistika obce k 31. 05. 2025
K 31. 05. 2025 má obec Metylovice celkem 1786 občanů (bez cizinců)

Přistěhovalo se:       20 osob  Zemřelo:          8 osob (6 žen a 2 muži)
Odstěhovalo se:        16 osob Narodilo se:   5 dětí (2 holčičky a 3 chlapci) 
Počet obyvatel   Všichni Muži ŽenyVšichni  1786 904 882Do 15 let 298 154 144Do 18 let 373 193 180Od 18 do 60 let 933 488 445Nad 18 let 1414 712 702Nad 60 let 480 223 257

 Průměrný věk všech obyvatel 42 let - muži 41 let - ženy 43 letNejmladší obyvatel 24.04.2025Nejmladší muž  23.03.2025 Nejmladší žena 24.04.2025Nejstarší obyvatel 08.07.1928Nejstarší muž  27.09.1929Nejstarší žena  08.07.1928

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE METYLOVICE DNE 25. 3. 2025Přítomno: 9 členů ZPOmluveni: Mgr. Miroslav Klimánek, Aleš VeličkaZastupitelstvo obce Metylovice urču-je ověřovateli zápisu paní Janu Mur-kovou a pana Miroslava Konečného
Zastupitelstvo obce Metylovice 
schvaluje:• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje záměr prodeje malo-traktoru VARI s přívěsem, štěpko-vače na větve značky LASKI typu LS 120/27, výsuvného pojízdného žebříku typu ZD 12 a traktoru ZKL ZETOR 7045 za minimální uve-dené ceny, viz zápis.

Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje Kupní smlouvu s panem Petrem Skotnicou na koupi star-šího traktoru ZETOR 7245 za cenu 350 000 Kč a pověřuje starostu obce k jejímu podpisu (příloha č. 3). 
Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje Střednědobý plán roz-

voje sociálních služeb a dalších aktivit v území MAS Frýdlantsko-Beskydy pro léta 2025–2027, viz příloha č. 4. 
Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje Dohodu o ukončení smlouvy o nájmu nebytových pro-stor – prodejny potravin s paní Mag-dalénou Suchanovou k 31. 3. 2025. 
Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje Smlouvu o nájmu neby-tových prostor – prodejny potra-vin se společností Potraviny pod Čupkem s.r.o. od 1. 4. 2025 a pově-řuje starostu obce k jejímu pod-pisu, viz příloha č. 5. 
Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje rozdělení individuál-ních dotací a �inančních darů dle návrhu �inančního výboru, viz pří-loha č. 7. 
Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.

• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje rozpočtovou úpravu č. 2/2025, viz příloha č. 8. 
Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.• Zastupitelstvo obce Metylovice schvaluje Knihovní řád obecní knihovny v Metylovicích, viz pří-loha č. 9. 
Výsledek hlasování: Pro 9. Proti 0. 
Zdržel se 0.

Zastupitelstvo obce Metylovice 
vzalo na vědomí:• Zastupitelstvo obce Metylovice bere na vědomí kontrolu usne-sení č. 1/2025 ze dne 28. 1. 2025, viz příloha č. 2.• Zastupitelstvo obce Metylovice vzalo na vědomí zprávy výborů.• Zastupitelstvo obce bere na vědomí Rozbor hospodaření obce Metylovice za rok 2024, viz pří-loha č. 6.• Zastupitelstvo obce Metylovice bere na vědomí předání drobného majetku obce s pořizovací cenou do 40 000 Kč do evidence ZŠ Mjr. Ambrože Bílka a MŠ Metylovice.

Zasedání Zastupitelstva obce Metylovice
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ZŠ Mjr. Ambrože Bílka a MŠ Metylovice

Preventivní program Hasík 
– výchova dětí v oblasti požární ochrany a bezpečnosti V březnu navštívil naši školu pro-fesionální hasič pan Libor Cvik z Hasičského záchranného sboru Moravskoslezského kraje. V rámci preventivního programu Hasík pro-vedl žáky světem hasičské profese a ukázal jim, jak důležitá je bezpeč-nost a správné chování při mimořád-ných událostech.Děti se dozvěděly:• co dělají hasiči a jak vypadá jejich výstroj,• jak volat na tísňová čísla a proč je nezneužívat,

• jak se chovat při požáru doma i venku,• co je evakuace, varovné signály a evakuační zavazadlo,• základy první pomoci.Žáci si mohli vyzkoušet výstroj hasiče a aktivně se zapojili do diskuse i modelových situací.Panu Cvikovi děkujeme za poutavou a praktickou přednášku, která děti nejen nadchla, ale hlavně poučila.
lic. Michaela Sečkár

O Pohár palkovického Sokola  V pondělí 12. května reprezentovali naši školu žáci 1. a 2. třídy na turnaji „O POHÁR PALKOVICKÉHO SOKOLA“ v minikopané. Naši nejmladší sportovci bojovali s velkým nasazením, týmovým duchem a radostí ze hry.V silné konkurenci dokázali vybojovat úžasné 3. místo, za což jim patří velká gratulace!Děkujeme všem hráčům za skvělou reprezentaci školy a přejeme hodně dalších sportovních zážitků.
Miroslava Zádrapová

McDonald ś Cup Ve dnech 29. a 30. dubna se naše škola zúčastnila škol-ního fotbalového turnaje McDonald’s Cup. Do soutěže jsme nasadili dva týmy – tým A složený z žáků 2. a 3. třídy a tým B složený z žáků 3. a 5. třídy.Oba týmy předvedly krásné výkony plné nasazení, spo-lupráce a radosti ze hry. Tým B si vedl mimořádně dobře – zvítězil ve své skupině B a po výborných zápasech ve vyřazovací části celý turnaj vyhrál. Díky tomuto úspěchu postoupil tým B do okresního �inále ve Frýdku-Místku, které se konalo 7. května. V silné kon-kurenci zde vybojoval krásné 4. místo.Všem hráčům a trenérům děkujeme za reprezentaci školy a děkujeme také rodičům za podporu při hře a místním hasičům za odvoz na zápas ve FM.Gratulujeme k výbornému výsledku!
Miroslava Zádrapová
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Mateřská škola Metylovice 

Družina má talent  V naší školní družině máme samé úžasné a talentované děti. Každý den nás překvapují svými dovednostmi, tvoři-vostí a nadšením – a právě tyto výjimečné schopnosti jsme u některých dětí měli možnost obdivovat na přehlídce „Družina má talent“. A že se bylo na co dívat! Děti předvedly pestrý program, který uchvátil všechny přítomné. Publikum si mohlo vychutnat krásné melodie na �létnu, klavír i violoncello. Nechyběla ani taneční vystou-pení, kouzelnické triky a jiná čísla, která jen potvrzují, jak výjimečně šikovné děti máme. Celé odpoledne se neslo v radostné atmosféře plné potlesku a úsměvů. Děkujeme všem účinkujícím dětem za nádherný zážitek, rodičům za jejich podporu a vedení základní školy za �inanční pomoc, díky které jsme mohli tuto krásnou akci uskutečnit. Už teď se těšíme na další ročník! Děti a vychovatelky ŠD

Navštívil nás ilustrátor 
Adolf Dudek V pondělí 28. 4. 2025 se v rámci dopoledního programu konalo představení ilustrátora Adolfa Dudka. Akce se zúčastnila celá MŠ. Název programu byl „Hrajeme si na malíře“. Téma zaujalo jak předškoláky, tak i malé Krtečky. Představení bylo nejen poučné, ale i hravé, vtipné a zábavné. Děti se dokázaly vžít do tématu, odpovídaly na otázky a některé si vyzkoušely roli ilustrátora.Návštěva pana ilustrátora Dudka se všem dětem líbila a děti odcházely nejen s úsměvem na tváři, ale i s krásnou vzpomínkou. 

Maňáskové divadlo 
Šternberk Ve středu 14. 5. 2025 k nám do mateřské školy zaví-talo Maňáskové divadlo Šternberk a zahrálo nám tři pohádky – „Boudo, budko“, „O Budulínkovi“ a „Máša a Medvěd“. Představení se dětem moc líbilo. Děku-jeme za kouzelný zážitek plný smíchu a radosti.

Kolektiv učitelek MŠ
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Hasiči z Metylovic v akci: medaile, soutěže i letní tábor
5. dubna, po uzávěrce předcháze-jícího Zpravodaje, jsme se s druž-stvem dorostenců zúčastnili Mis-trovství České republiky v závodu hasičské všestrannosti a brannosti v Ostřetíně na Pardubicku. Kluci obhajovali bronzové medaile z loň-ska, a přestože se zlepšili ve střelbě, drobné zaváhání při azimutu je v konkurenci třiceti týmů zařadilo na i tak pěkné 8. místo. 

12. dubna jsme pořádali závod želez-ných hasičů a hasiček TFA Metylovice 2025, první kolo Krajského poháru TFA. Startovní listina byla zcela zapl-něna – dorazilo 100 závodníků. Do nesoutěžní dětské varianty se zapo-jilo zhruba 60 dětí. V mužské katego-rii zvítězil Maroš Bošeľa ze slovenské Polomky, mezi ženami byla nejúspěš-nější Petra Čaganová z Nižních Lhot.
8. května jsme hostili okrskovou soutěž v požárním útoku. Frýdlant-ský okrsek zahrnuje sbory z Metylo-vic, Malenovic, Frýdlantu n. O., Nové Vsi, Lubna, Pstruží, Janovic, Hodoňo-vic, Bašky a Pržna. Na 11 družstev dospělých navázalo 17 týmů mladých hasičů. Lubno bylo nejúspěšnější v kategoriích mužů a starších žáků, Malenovice zvítězily mezi mladšími žáky, a my jsme si odnesli první místa žen, mini žáků a dorostu.
18.–19. května se na atletickém sta-dionu Slezan ve Frýdku-Místku konalo okresní kolo hry Plamen a dorostu. V sobotním programu jsme nasadili družstva mladších a jedno starší. Čekalo je pět hasičských disciplín.• Mladší B obsadili mezi třinácti týmy pěkné 6. místo.

• Mladší A získali tři dílčí vítězství a dvě druhá místa – v součtu obhá-jili loňské prvenství.• Starší žáci sice začali drobným zaváháním při štafetě CTIF, ale poté dvě štafety vyhráli a třetí místo přidali z útoku CTIF. V požár-ním útoku byli nejlepší a celkově si tak odvezli zlaté medaile. Čeká je krajské kolo 7. června v Ostravě.V neděli závodili dorostenci. Měli jsme pět jednotlivců, kteří absolvovali běh na 100 m s překážkami a dvojboj.• V kategorii starších dorostenek (2007–2008) obsadila Eliška Kali-
vodová 3. místo.• Mezi středními dorostenkami (2009–2010) skončila Lucie 
Hajdušková 5.• Ve středních dorostencích získali 
Vít Závodný 4. a Ondřej Halata 5. místo.• Tomáš Halata zvítězil v kategorii starších dorostenců a postoupil do krajského kola 8. června v Ostravě.

V neděli 19. května se v místním kostele Všech svatých sloužila mše za živé a zemřelé hasiče a jejich přá-tele u příležitosti 139. výročí založení našeho sboru.
CO NÁS ČEKÁ DÁL?V červnu startuje Moravskoslezská liga v požárním útoku mužů, žen i veteránů a také několik soutěží pro mladé hasiče. 5. července pořádáme 
59. ročník naší pohárové soutěže, která je zároveň třetím kolem MSL. V týdnu 3.–8. srpna se uskuteční již druhý hasičský příměstský tábor.Děkujeme všem členům, rodičům a příznivcům za podporu a pomoc při organizaci soutěží i tréninků. Pře-jeme úspěšnou sezónu nejen našim soutěžním týmům, ale i všem, kteří se podílejí na chodu metylovického sboru. Těšíme se na viděnou při dal-ších akcích!

Ing. Michal Bílek

Spolky
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Klub seniorů 
se nenudí V květnu proběhlo pěkné setkání v altánku u základní školy s opečením špekáčků. Bylo dost chladno tak se nás moc nesešlo. Snad to bude lepší na smažení vaječiny, která bude na vinohrádku místních zahrád-kářů. Je tam opravdu moc hezky.Také se těšíme na cestu autobu-sem na Lysou horu. Doufáme, že budou krásné výhledy.Přejeme krásné léto a těšíme se na září, kdy bude seniorská olympiáda, zájezd a také setkání u placků. 

Běla Mačejovská 

Spolek rodičů z.s. 
– Vaječina se nakonec 
smažila na hřišti V pátek 30. května uspořádal Spolek rodičů při Základní škole v Metylovicích tradiční smažení vaječiny. Původně se měla akce konat u Božích muk, ale kvůli nejisté předpovědi počasí jsme ji přesunuli na fotbalové hřiště.Akce se nesla v pohodové atmosféře. Sešli se rodiče, děti, prarodiče i další příznivci školy, kteří si společně užili pří-jemný podvečer. Hlavní hvězdou byla samozřejmě vaječina – připravena z úctyhodných 150 vajec!Děkujeme všem, kteří se zapojili do příprav i těm, kteří přišli. Těšíme se na další společná setkání!

Markéta Bílková
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Sport

Metylovický triumf!V sobotu 7. června se v Ostravici konal další ročník Bes-kydských her bez hranic. V pěti soutěžích se utkaly družstva Metylovic, Ostravice, Bašky, Frýdlantu nad Ostravicí, Lhotky, Pržna a 3v1. Hry byly zahájeny starostkou Ostravice Pavlínou Stankyo-vou a senátorkou Helenou Pešatovou před třetí hodinou odpolední a hned poté odstartovala první disciplína – agi-lity. V té musely děti i dospělí zdolat překážkovou dráhu. Dešťové kapky v tu chvíli smáčely nejen naše dresy, ale i kladinu, přes kterou musely děti i dospělí bezpečně pře-běhnout. 

Další soutěž – biatlon svým názvem napovídá, o co šlo. Běh na lyžích a pak 5 ran na sklopné terče. Naše děti i dospělí vsadily žolíka (dvojnásobné body) a vyplatilo se. První místo dětí a druhé dospělých nás katapultovaly do čela závodu. Šimon Němec sestřelil všech pět terčů s jistotou Ondřeje Moravce.

Soutěž – trubky a hřebíky se pro mnohé závodníky uká-zala jako velmi záludná. Nejdříve bylo potřeba štafetově zatlouct velký hřebík do připraveného špalku – každý měl 
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pouze jednu ránu, předal štafetu a zatloukat běžel další. Každý zvolil jinou taktiku, Někteří se napřáhli a z velké výšky a velkou ranou se pokusili hřebík zasunout co nej-více, což se ale vždy nepodařilo. Létaly jiskry, jak kladívko lízlo o hlavičku. Jiní šli na jistotu – krátký silný úder. Jak-mile byla hlavička ve dřevě, šlo se na trubky. Tři trubky – tři soutěžící – jeden �lorbalový balónek. Balónek musel cestou do cíle zůstat v trubkách a postup vpřed umožňo-valo nasazení poslední trubky na tu první. Jakmile balónek vypadl, znamenalo to návrat zpět. To byly nervy! Hra trubky a hřebíky symbolizovala tradici ostravického dře-vařského průmyslu.

Kýble jsou tradiční disciplínou Beskydských her. Kýbl plný vody si musí závodníci předávat přes hlavu a mezi nohama, dokud se neocitne v cíli. Kromě času přesunu kýble se měří i úbytek vody – ten znamená trestné sekundy. 

Lodě byly závěrečnou soutěží. Tři vodáci „nasedli“ do lodě, prokličkovali se ke stojanu s kroužkem, ten museli lodí nabrat na háček a pelášit zpět na start. Nakonec si všichni doběhli pro ostravického medvěda – samozřejmě plyšo-vého. Hra lodě poukázala na fakt, že obcí protéká stejno-jmenná řeka. 
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TJ Sokol MetyloviceTJ Sokol nabízí prostory Klub Sokol k jednorázovému pronájmu pro pořádání rodinných oslav, kultur-ních a vzdělávacích akcí nebo smu-tečních hostin. Klub Sokol je plně vybaven od veškerého nádobí, příborů, piv-

ních nebo vínových sklenic až po výčepní zařízení.Součástí pronájmu je i plně vyba-vená kuchyň včetně všech spotře-bičů k přípravě všech druhů jídel či přípravě rautu. Kapacita těchto prostor je 35 lidí, takže pokud hle-

dáte vhodné místo pro vaši oslavu či jinou rodinou událost, můžete se dozvědět více či popřípadě udělat si rezervaci na tel. 731 157 672.
Pavel Navrátil, 

starosta TJ Sokol Metylovice 

V půl osmé večer byli všichni napjatí, jak to celé skončilo. Metylovické děti křičely nadšením, když při vyhlašování zbývaly pouze dvě družstva – Metylovic a Ostravice. A jako druhé byly ohlášeny děti z Ostravice. Bylo jasné, kdo zvítě-zil. Děti si nadšeně běžely pro zaslouženou odměnu. 
U dospělých to bylo stejně napínavé. Poslední k vyhlášení zůstaly Lhotka a Metylovice. Tentokrát se pořadí obrátilo a zvítězili dospělí ze Lhotky. Byli o fousek lepší. Pak už přišla naše chvíle – celkový vítěz. Znovu se roz-hodovalo mezi Lhotkou a Metylovicemi. Respektovaného soupeře (Lhotka obhajovala vítězství z let 2023 a 2024) jsme těsně udolali a triumf a vítězný pohár z letošních Bes-kydských hrách patřil nám! Třetí skončila domácí Ostra-vice.Gratulujeme všem dětem – Šimonu Němcovi, Adamu Hala-tovi, Emmě Halatové, Jakubu Kopčákovi, Viktorii Murkové, Janu Vyvialovi a Zuzce Klodnerové.A také všem dospělým – Lukáši Halatovi, Vladimíře Volné, Martinu Němcovi, Tomáši Klodnerovi, Libuši Kellerové, Mirce Konvičkové a Věře Kosňovské.Děkujeme za skvělou reprezentaci naší obce. Tak zase příští rok. Určitě dorazte. 

Bc. David Hyšpler
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Pohár mládeže PLANEO CUP Pohár mládeže FAČR PLANEO CUP má od roku 2013 své pevné místo v kalendáři Fotbalové asociace ČR a pro všechny mládežnické týmy nese 
punc mimořádné události. Jedná se o unikátní akci nejen v České repub-lice, ale nemá obdoby ani v dalších evropských zemích. Pohár mládeže 

Planeo Cup je považován za neo�ici-ální mistrovstvím České republiky.Finále poháru kategorie U11 se letos konalo v Kroměříži. Jedním z hlav-ních adeptů na vítězství byl i Baník Ostrava a ten rozhodně nezklamal. V základní skupině ostravští kluci jako jediní ze všech týmů neztra-tili ani bod a hladce prošli první fází turnaje. S plným bodovým ziskem a impozantním skóre 19:2 z pěti utkání postoupili do Zlaté skupiny. A ani zde Baník v duelech s dalšími silnými soupeři nezaváhal a bez jaké-koli ztráty a s maximálním možným počtem 21 bodů celý Planeo Cup kate-gorie U11 vyhrál.Ve vítězném týmu Baníku Ostrava hrál i metylovský odchovanec Otakar Kulhánek ml. Tímto mu blahopřejeme k vítězství a přejeme mnoho dalších sportovních úspěchů.
Martina Mertová

(zdroj Facebook Akademie 
Baník Ostrava)
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Z činnosti Sportovního klubu Metylovice z.s.

Činnost SPV – Sport pro všechny v jarním obdobíJaro jsme v rámci našeho pravidel-ného cvičení SPV – Sport pro všechny – přivítaly nejen s elánem, ale i pest-rou nabídkou aktivit, které potěšily tělo i duši.Svátek žen jsme oslavily cvičením při hudbě Michala Davida a ve stylu „devadesátek“. Tomu odpovídaly i naše cvičební kostýmy.Jedním z vrcholů našeho ročního pro-gramu byla ukázková hodina cvi-
čení s da�lexem, speciální pomůckou na protahování a posilování, která nám představila nové možnosti, jak 

zlepšit pohyblivost a posílit tělo šetr-ným a efektivním způsobem. Cvičení bylo velmi inspirativní a věříme, že si některé prvky zařadíme i do pravi-delných lekcí. Tradiční součástí našich jarních akti-vit bylo stavění májky na hřišti, které se neslo v duchu spolupráce a dobré nálady. Po práci následovalo zasloužené občerstvení – opékání 
párků, na které se každý rok těšíme. Přátelská atmosféra, smích a vůně ohně opět vytvořily krásnou komu-nitní akci.Díky vstřícnosti místního Sportov-ního klubu jsme mohly také vyu-
žít nabídku wellness služeb, což jsme si opravdu užily. Sauna, vířivka a relaxační prostředí nám poskytly vítaný odpočinek po zimních měsí-cích.

V květnu jsme se – jako každý rok – začaly více věnovat venkovním pro-
cházkám. První výlet nás zavedl na oblíbené místo Čupek, kde jsme si užily krásné počasí, pohyb na čers-tvém vzduchu a příjemné povídání. Jsme rády, že se naše skupina SPV stále schází v hojném počtu a že můžeme sdílet radost z pohybu, přá-telství a společných zážitků. Těšíme se na další aktivity, které nás ještě v roce čekají!

Jiřina Nytrová, 
předsedkyně SPV

Oddíl volejbalu 
LETNÍ POHÁR ING. LUMÍRA 
HAJDUŠKA 2025Jak jsme psali v minulém zpravodaji, náš klub se i letos aktivně zapojil do Letního poháru Ing. Lumíra Hajduška, okresního přeboru mladšího žactva. Přihlásili jsme tři družstva: Metylo-vice A, B a C.Cílem je dát mladým hráčům a hráč-kám možnost získávat cenné herní zkušenosti. Pohár je víceméně za námi a naše týmy si v konkurenci 30 družstev vedou následovně:• Metylovice A drží pěkné 4. místo.• Metylovice B je aktuálně na 23. místě.• Metylovice C obsazuje 26. místo.

Umístění „A“ týmu v horní části tabulky svědčí o jejich tréninkové píli. Pro týmy „B“ a „C“ je účast pře-devším o sbírání zkušeností a rozvoji základních dovedností, což je pro budoucí generaci klíčové.
Děkujeme všem malým sportovcům, trenérům a rodičům za spolupráci, podporu a pomoc při rozvážení dětí na turnaje.

LPLH 2025, Metylovice „C“: M. Drastichová, A. 
Štenclová, A. Michnová, K. Gežová, A. Kopera

LPLH 2025, Metylovice „B“: T. Farný, L. Něm-
cová, G. Farná, K. Kopčáková, E. Herotová
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ČTVERKOVÝ VOLEJBAL STARŠÍHO ŽACTVA 
2024/2025Náš tým staršího žactva v soutěži čtverkového volejbalu dokončil sezónu na pátém místě.Přestože jsme v závěreč-ných kolech nedosáhli na vytoužené čtvrté místo, které bylo naším cílem, je třeba ocenit celkový výkon týmu. Většina sou-peřů před námi byly chla-pecké týmy, s výjimkou Janovic.Tato sezóna byla důležitá pro získávání zkušeností, zejména pro nové hráče, kteří dostali výraznou příleži-tost. Děkujeme hráčům za jejich úsilí, trenérům za vedení a fanouškům za podporu. Těšíme se na další sezónu
Okresní přebor čtveřic2024/2025, konečné pořadí

ŠESTKOVÝ VOLEJBAL STARŠÍHO ŽACTVA 2024/2025Ve skupině A, do které jsme postoupili v minulém kole náš tým sice nevyhrál ani jedno utkání, ale i tyto výsledky stačily k celkovému čtvrtému místu v konečném pořadí.Gratulujeme ke krásnému umístění!

OP šestek staršího žactva 2024/2025 – konečná tabulka

VOLEJBALOVÁ AKADEMIE BLACK VOLLEY Jak bylo zmíněno v minu-lém zpravodaji, cílem těchto kempů/akademie je vybrat hráče do kraj-ského týmu, který bude reprezentovat náš kraj na Memoriálu R. Myslíka, kde se utkají týmy ze všech 14 krajů České republiky. Do užšího výběru byl nakonec vybrán pouze Dominik Mohyla, který nás bude reprezentovat v tomto prestižním celo-republikovém turnaji. Gratulace Dominikovi!!! Na fotogra�ii vlevo v mod-rém tričku.
MUŽI OKRESNÍ PŘEBOR 2024/2025Po dvou vítězných utkáních přišla prohra s Kozlovicemi 1:3, prohra s Palkovicemi B 0:3, výhra nad Návsí 3:2 a pro-hra v Kozlovicích 2:3. Ve skupině o udržení jsme skončili na 3. místě. 
Okresní přebor muži. Konečná tabulka sezóna 2024/2025 

Pořadí Družstvo Body1. Volejbalový spolek Ostrava – ZŠ Brušperk 472. Volejbal Janovice A 453. TJ Sokol Palkovice – kluci 434. Red Volley Frýdlant n.O. „A“ 405. SK Metylovice 336. TJ Sokol Palkovice – holky 197. Red Volley Frýdlant n.O. „B“ 178. Volejbal Janovice B 169. VK Raškovice 10

Pořadí Družstvo Body1. Klub volejbalu Kopřivnice B 1442. TJ Sokol Mosty u Jablunkova 1433. VK Beskydy Frýdlant n. O. „C“ 1434. SK Metylovice 1235. Volejbalový spolek Ostrava B 1226. TJ Sokol Palkovice 1227. Blue Tigers 1208. TJ Ostrava 979. VK Beskydy Frýdlant n. O. „D“ 9010. Volejbal Janovice 88

Pořadí Družstvo Body1. SK Třanovice 122. VK Raškovice „B“ 113. VK Raškovice „A“ 104. TJ Sokol Palkovice A 95. TJ Sokol Pstruží 86. TJ Slavoj Český Těšín 77. TJ Sokol Nýdek 68. Volejbal Kozlovice 59. SK Metylovice 410. TJ Sokol Palkovice B 311. TJ Mosty u Jablunkova 212. SK Návsí 1

OP čtveřic 2024/2025: V. Mur-
ková, J. Halatová, E. Halatová, M. 
Skotnicová

OP šestek staršího žactva 2024/2025: L.Drastich. H. Balabán, M. 
Halatová, J. Halatová, E. Halatová, M. Skotnicová, N. Michnová, D. 
Mohyla, M. Němec,  

*Soutěže se zúčastnilo celkem 22 družstev

Volejbalová akademie black volley, 
zleva: Dominik Mohyla, Matěj 
Němec, Ondřej Kisiala
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Pořadí Družstvo Body1. TJ Sokol Palkovice 382. TJ Frenštát pod Radhoštěm 343. SK Metylovice 304. Volejbal Kozlovice 265. TJ Třineckých železáren 166. VK Raškovice 157. TJ Sokol Mosty u Jablunkova 88. Volejbal Janovice 1

ŽENY OKRESNÍ PŘEBOR 2024/2025Ženy mají za sebou sezónu 2024/2025, kdy skončily na krásném 3. místě za Palkovicemi a Frenštátem pod Rad-hoštěm. Výsledné pořadí bylo do poslední chvíle nejasné, kdy jsme měly dlouho šanci skončit dokonce na druhém místě. Bohužel pro nás porazilo družstvo Frenštátu pod Radhoštěm Palkovice i Třinec, díky čemuž jsme se umís-tily na již zmiňovaném třetím místě.Moc bych chtěla poděkovat všem hráčkám, které na zápasy chodily zodpovědně a dávaly do hry maximum. Také bych ráda poděkovala našim věrným fanouškům, kteří nás na důležitých domácích zápasech podporovali. A poděkování patří i mužům, kteří nám pomáhali s chystáním sítě.Do následující sezóny máme v plánu se zase přihlásit, při-čemž by nás mělo posílit pár nových hráček. Ale protože hráček není nikdy dost, rády přivítáme nové tváře, a to hlavně na tréninky, které přes léto budou probíhat venku, následně v tělocvičně.
Okresní přebor ženy, konečné pořadí:

VÝLET NA LYSOU HORUVe čtvrtek 1. května 2025, na Svátek práce, jsme se vydali od Rajské boudy na Lysou horu. Letos se nás sešlo celkem 15, včetně dětí. Tradičně jsme se oblékli do čarodějnic-kých kostýmů a vyrazili směrem k vrcholu.

Mladší účastníci nasadili vysoké tempo a brzy nás nechali daleko za sebou, ale my jsme si šli pohodovým tem-pem a s vlastními zásobami. Cesta ubíhala svižně a kolem 12. hodiny jsme dorazili na vrchol Lysé hory. Zde jsme poří-dili několik společných foto-gra�ií, občerstvili se v místní hospůdce a poté se vydali zpět.Počasí nám opět přálo a výšlap se, myslím, velmi vydařil.
SMAŽENÍ VAJEČINYJako každý rok jsme se i letos sešli na fotbalovém hřišti spolu s rodiči a dětmi, abychom si společně usmažili vaječinu. Hlavní dozor nad přípravou měl tradičně Pavel Mohyla. Rodiče se aktivně zapojili – pomáhali s loupáním cibule, krájením špeku i rozbíjením vajíček.Sešel se nás opravdu velký počet, a protože byl první kot-lík vaječiny výborný a děti měly stále hlad, připravili jsme ještě druhý – a ten se povedl snad ještě lépe. Abychom se zahřáli, zapálili jsme také vatru s Morenou, která zůstala po akci Pirátů z Metylovic.Děti i dospělí si odpoledne plné pohody a dobrého jídla užili a věříme, že se příští rok opět sejdeme ve stejně hojném počtu.

Za oddíl volejbalu 
Daniela Konečná
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Krajina jako zrcadlo duše: Retrospektivní výstava
Josefa Luňáčka v Metylovicích Metylovice, 27. dubna 2025 – V pro-storách Muzea Kožane město se uskutečnila slavnostní vernisáž ret-rospektivní a prodejní výstavy aka-demického malíře Josefa Luňáčka, který se ve svém celoživotním díle nejvýrazněji zapsal do povědomí veřejnosti jako mistr beskydské kra-jinomalby.Luňáčkova tvorba je hluboce zakoře-něná v pozorování přírody a krajiny. Od jeho raných prací, inspirovaných beskydskou přírodou a valašskou venkovskou krajinou, až po pozdější obrazy zachycující proměny krajiny v čase, je jeho rukopis nezaměnitelný: 

jemná práce se světlem, atmosféra klidu a pokory k přírodě.Výstava pod názvem „Doteky minu-losti“ představuje průřez více než šedesátiletým dílem, přičemž těžiš-těm expozice jsou právě jeho kraji-nářské kompozice. Obrazy starých dřevěnic, kostelíků či samotné pří-rody Pobeskydí, Kanady nebo Itá-lie a Rakouska dokládají autorovu schopnost zachytit nejen vizuální krásu krajiny, ale i její duši.Josef Luňáček nikdy neholdoval mód-ním výtvarným směrům – zůstal věrný realistickému, někdy až lyric-kému podání, jehož cílem nebylo 

šokovat, ale ztišit. A tak se stávají výpověďmi o vnitřním světě člo-věka, který žije v souladu s rytmem přírody.Zvláštností výstavy je její prodejní charakter – návštěvníci si mohou vybrané obrazy zakoupit. Jde nejen o investici do umění, ale i možnost odnést si domů kus české krajiny v mistrovském podání.Výstava, kterou připravil kulturní výbor obce Metylovice, potrvá do 7. září 2025.
Za kulturní výbor Renata Spustová 

Foto Petr Žižka

Kultura

Pietní akt u příležitost 
80. výročí ukončení 
2. světové války Dne 5. 5. 2025 si občané obce Metylovice připomněli 80. výročí ukončení 2. světové války a uctili oběti nejtra-gičtějšího kon�liktu v dějinách. Byly položeny květiny u pomníku padlým a starosta obce Ing. Lukáš Halata pronesl k přítomným pietní řeč. Účastníci pietního aktu se následně přesunuli do kos-tela Všech svatých, kde promluvil farář Václav Gandera a zazněly sklady v podání Víta Habernala a Lenky Aren-dacké. Společně se všichni pomodlili za oběti války. Na základní škole byly položeny květiny k pamětní desce Mjr. Ambrože Bílka, jehož jméno základní škola nese, 
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Pirátský den v Metylovicích 
přilákal stovku malých dobrodruhů V sobotu 3. května 2025 se fotba-lové hřiště v Metylovicích proměnilo v pirátské doupě plné dobrodruž-ství, zábavy a dětského smíchu. Kul-turní výbor obce Metylovice uspo-řádal tematický Pirátský den, který 

navzdory deštivému závěru přilákal přibližně stovku dětí a jejich rodiče.Návštěvníky na úvod potěšilo diva-délko Mechulaláci, které vykouzlilo úsměvy především těm nejmen-ším dobrodruhům. Celé odpoledne 
odstartovalo krátké úvodní diva-delní představení v podání členů kulturního výboru obce. Tím se rozehrál příběh o odsouzeném pirá-tovi, kterého mohly děti během dne „vysvobodit“ – ovšem pouze tehdy, projdou-li nástrahami všech připra-vených stanovišť. Po představení se děti rozeběhly do akce. Malí piráti a pirátky si během dne vyzkoušeli celkem 8 netradičních stanovišť, z nichž každé nabízelo jiný úkol, zážitek a kousek pirátského světa. Každé splněné stanoviště znamenalo razítko do hrací karty a zlatý kamí-nek. A kdo nasbíral všechny, mohl si je směnit za opravdový pirátský poklad – čokoládové zlato a „vykou-pit“ tak odsouzeného piráta. Pláno-vané opékání buřtů na závěr dne bohužel překazil déšť, který dorazil v podvečer, ale ani ten nezkazil cel-kovou atmosféru dne. Smích a nad-šení dětí byly tou nejlepší odměnou pro všechny organizátory.Děkujeme všem, kteří se na organi-zaci podíleli a těšíme se na další spo-lečné akce.

Za kulturní výbor Jana Murková

a zaznělo krátké pásmo písní a básní žáků ZŠ pod vedením paní Jeanetty Machové. Pietní akt byl zakončen před budovou Tělocvičné jednoty Sokola Metylovice. O obdivuhodné nezlomnosti pana Bohumila Čupy, který odolal mučení nacistických vězni-
telů a neprozradil své spolubojovníky, promluvil pan Sta-nislav Žvak. Nikdy nezapomeňme na ty, kteří položili své životy za to, abychom my mohli žít v míru.

Bc. David Hyšpler
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Kytarová poezie Lubomíra Brabce rozezněla Metylovice V podmanivém prostoru kostela Všech svatých se v neděli 18. května konal výjimečný koncert nesoucí název Kyta-rová poezie Lubomíra Brabce. Jeden z nejvýznamnějších českých kytaristů, Lubomír Brabec, zde předvedl mist-rovství, které si za desítky let získalo obdiv nejen u nás, ale i v zahraničí.Program koncertu nabídl pestrou paletu skladeb napříč epochami – od osmnáctého až po dvacáté století. Brabec dokázal každou skladbu proměnit ve vyprávění, které diváky přeneslo do světa hudebních nálad, emocí a jem-ných nuancí. Jeho interpretace vynikala technickou pre-cizností, ale především citem, který je pro jeho hru cha-rakteristický.Výjimečnou atmosféru podtrhl i samotný prostor – sta-robylý kostel Všech svatých poskytl koncertu nejen akustickou výjimečnost, ale i duchovní rozměr. Přítomní posluchači ocenili nejen hudbu samotnou, ale i umělcův osobitý projev, jeho bezprostřednost a vstřícnost, s níž se s publikem dělil o své zážitky i příběhy jednotlivých skladeb.Koncert připravil kulturní výbor obce Metylovice ve spolupráci s místní římskokatolickou farností. Opět se potvrdilo, že i menší obce mohou hostit umělecké akce nejvyšší úrovně. Odpolední hudební setkání s Lubomí-rem Brabcem se bezpochyby zapíše do paměti všech, kdo se rozhodli přijít a zažít hudbu v její nejčistší podobě. 
Za KV obce Metylovice Renata Spustová 

Foto Petr Žižka

Citlivý příběh přátelství a odpuštění: 
Pan Halpern a Pan Johnson v Metylovicích Kinosál Sokolovny v Metylovicích se v pátek 23. května proměnil v intimní jeviště hlubokého lidského příběhu. Divadlo Ha Šnajim zde uvedlo inscenaci Pan Halpern a Pan Johnson, která diváky zaujala nejen jemným humo-rem, ale především silným emocionálním nábojem. V hlavních rolích excelovali Tomáš Vodvářka a Jan Sieber.Hra britského dramatika Lionela Goldsteina sleduje setkání dvou starších mužů – britského džentlmena Johnsona a židovského obchodníka Halperna – kteří se poprvé osobně potkávají až po smrti ženy, kterou oba 

milovali. V průběhu jednoho odpoledne se postupně odkrývá spletitý příběh jejich vztahu, tajemství, která je po celý život spojovala i oddělovala, a především jejich osobní zápasy s minulostí.Oba herci ztvárnili své postavy s mimořádnou hloub-kou. Jan Sieber jako distingovaný, lehce ironický John-son i Tomáš Vodvářka v roli uzavřeného, ale citlivého Halperna vytvořili na jevišti silné herecké partnerství. Jejich dialogy byly plné jemných nuancí, vtipných pře-střelek i tichých momentů, které přiměly diváky k zamy-šlení i dojetí.Jednoduchá scéna dodala představení velmi osobní atmosféru, díky níž si publikum mohlo naplno vychutnat emoce, které hra nabízí. Metylovice tak opět potvrdily, že jejich kulturní nabídka dokáže oslovit široké publi-kum a přinášet silné umělecké zážitky.Divadelní přestavení připravil kulturní výbor obce Metylovice ve spolupráci s Tělocvičnou jednotou Sokol. 
Za KV obce Metylovice Renata Spustová 

Foto Petr Žižka
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Jak jsme propagovali slavné metylovské biče Na vedení obce přišla nedávno zvláštní nabídka. Z kempu Indiana pozvali zástupce muzea Kožane město na 28. setkání bičářů a bičařek. Rozhodli jsme se zúčastnit se. Po dohodě byli pověření prezentaci slavných řemenářských a bičařských tradic, průvodce našeho muzea Aleš Bílek a Milan Hajdušek. Velkou pozornost jsme věnovali pří-pravě prezentace a výběru exponátů. Nechali jsme vyro-bit krásný propagační rollbanner na opakované použití a přibrali jsme i část exponátů z našeho muzea a reklamní materiály.Netradiční, přírodní a westernově laděný kemp Indiana se nachází na rozhraní města Rýmařova, v místní části Jano-vice. Je to na cestě mezi Bruntálem a Šumperkem.V prostorách westernové školy jsme na jedné straně instalovali expozici Metylovice – Kožane město, na straně druhé byla stálá expozice bičů z celého světa, od Mongol-ska, přes Austrálií, až po Divoký Západ. Desítky nejrůz-nějších bičů. Jeden dokonce �iguruje v Guinessově knize rekordů, bič Anaconda, dlouhý 12,3 metrů.

Dále byli přítomní i zástupci společnosti Keltoviny z Čes-kých Budějovic se zajímavým výkladem a bohatým dopro-vodným materiálem o historii biče, potažmo jeho výrobě. V areálu kempu, na hlavním kolbišti, probíhal celodenní program se spoustou ukázek ovládání různých druhů bičů, vrhaní nožů na terče a zajímavé a poutavé sou-těže pro návštěvníky. Bohužel bylo dost chladno, občas i sprchlo.Majitel kempu a propagátor bičařství pan Ladislav Šin biče více než 20 let vyráběl, a vyvážel je do mnoha zemí. Dokonce jezdil na soutěže v práskání bičem do Spojených států, kde v Las Vegas získal čelní umístění a seznámil se s výrobci tamějších bičů.Dnes se význam použití biče změnil. Na zvířata se již pou-žívat víceméně nesmí, slouží spíše pro zábavu. Obrovským impulsem byla dobrodružná �ilmová série s Indiana Jone-sem v podání skvělého Harrisona Forda. Praskání bičem je docela zajímavá zábava pro nadšence této aktivity. Mnozí si své biče vyrábějí. Pochopitelně z různých moder-ních materiálů a komponentů. Je to alchymie, každý si svou recepturu hlídá. Jejich povídání o moderní výrobě bičů, jejich váze, těžišti, použitých materiálech a podobně bylo velmi zajímavé. Když jsme popisovali dávnou výrobu bičů v Metylovicích, tak jen koukali a byli docela překva-peni. Měli mnoho otázek a některé dotazy byly i na nás příliš těžké. Shodli jsme se na tom, že je škoda, že se slavné metylovské biče se už dávno nevyrábějí.Na podobné akce se sjíždějí „hobíci“ z celé republiky a Slo-venska. Většinou vymódění ve stylu westernových �ilmů. Kovbojské klobouky a dlouhé kožené kabáty s kolty umís-těnými proklatě nízko. Pro některé je to životní styl. Jen koně nahradily krásné auta. A na ty biče netřeba. 
Milan Hajdušek
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Sokol na prknech Metylovice – zkoušení v plném prouduVážení čtenáři, opět poctivě využívám prostoru v tomto Zpravodaji, abyste věděli, jak si stojíme se zkoušením nové diva-delní hry Radima Petříka. Nebuďte překvapení, toto jsem vám prozradil již minule. Zajímavé je, že se se mnou o nové hře bavilo hodně lidí, ale nikdo se nezeptal na název. Otázky typu, jestli to bude dobré, jestli to bude leg-race, jestli taky hraji, ale název nechtěl znát nikdo. Takže slavnostní odhalení … fanfára … nová divadelní hra se jme-nuje VAR. Když jsem chtěl po Radimovi anotaci ke hře, věděl jsem, že i ta bude originální, stejně jako hra. Takhle vidí své dílo autor. Je nevyhnutelné, aby-
chom vždy čelili důsledkům našich 
rozhodnutí? Můžeme dvakrát pro-
hrát tentýž osudový zápas? Nebo 
jsme snad chytřejší? Jak dopadne 
střet moravského venkova s vel-
kým světem? A je lepší být skladník, 
nebo investor? Máte-li rádi paštiku 
a rozumíte fotbalu, pak je VAR ta 
pravá komedie pro vás! Nemůžete-
li paštiku ani cítit a fotbal vás zou-
fale nudí, pak je VAR ta pravá kome-
die pro vás! Ano, je tomu tak, jedno z témat hry je fotbal, nejoblíbenější to sport v České republice. Během představení zjis-títe, že hra je opravdu ze života, že jste již ty situace zažili, popřípadě víte, že se dějí. Na čtených zkouškách nikdy nebylo tolik legrace, smíchu, ba i slz. Potoky slz smíchu. Kdyby se jen z poloviny povedlo toto přenést na vás diváky, měli bychom vyhráno. 

Člověk by měl mít vždy ty největší cíle a sny. A já sním o tom, že na tuto hru půjde každý dvakrát, že bude v Mety-lovicích pětkrát vyprodáno a budeme muset přidávat termín. Minimálně scénář na to potenciál má. Teď už to jen Radimovi herecky nezkazit. Připo-menu vám znovu termíny představení v Metylovicích. Premiéra hry VAR je 17. října. Následují termíny 18. října, 24. října, 25. října a 29. listopadu. On-line předprodej vstupenek bude spuš-těn 15. září a vy už víte, že se tak děje na webové stránce sokolnaprknech.cz. Samozřejmě bude probíhat prodej vstupenek i na Obecním úřadě v Mety-lovicích. Sledovat nás můžete i na soci-álních sítích facebook.com/sokolna-
prknech a nově taky na instagram.
com/sokolnaprknechmetyloviceJak jsem již psal, hra je i o fotbale. Proto jsme si připravili pro fanoušky našeho divadla upomínkový předmět k této hře – fotbalový dres s vlastním jménem! Můžu vás ujistit, že bude pouze za nákupní cenu, bude krásný a že v něm můžete na představení. Veškeré informace k možnosti koupě budou zveřejněny během prázdnin na výše zmiňovaných sociálních sítích. Myslím si, že nás čeká zajímavá diva-delní sezóna a budeme moc rádi, když se stanete její součástí. Abych vás ještě více naladil, zde máte vyjádření hereckého souboru ke hře, k autorovi. Každý odpovídal sám, neznal vyjád-ření ostatních. 
Eva Foldynová 
Divadelní hra VAR, autora Radima Pet-
říka, je opravdu důkazem, že spojení 
fotbalového prostředí a komedie může 
fungovat naprosto skvěle. Radim, který 
už dříve napsal úspěšnou hru Plán, se 
opět tre�il do černého. Tentokrát nás zve 
do fotbalového klubu, kde to vře nejen 

na hřišti, ale i mimo něj. V roli ředitelky 
fotbalového klubu mám tu čest být sou-
částí příběhu, který je plný vtipných 
situací, lidských chyb, ambicí a občas 
i zoufalství, když je potřeba sehnat nové 
hráče a hlavně peníze, třeba i za hra-
nou zákona. S nadhledem a humorem 
zobrazuje realitu, kterou mnozí dobře 
známe – tlak na výsledky, nečekané 
zvraty a občas absurdní řešení ve stylu 
„hlavně to nějak uhrát“. VAR rozhodně 
není jen pro fanoušky fotbalu nebo pro 
mužské publikum. Humor a postavy 
mají co nabídnout každému, ať už jste 
znalec hracích systémů anebo si fotbal 
spojujete hlavně s vůní klobásy a čepo-
vaným pivem.

Na zkouškách naší nové hry si užíváme 
spoustu legrace. Je radost sledovat, jak 
se jednotlivé scény skládají dohromady 
jako dobře sehraný tým na hřišti. Je 
vidět, že Radim při psaní scénáře mys-
lel na konkrétní herce, protože nám 
role padnou jako ulité. Radim Petřík 
opět dokazuje, že rozumí divadlu, lidem 
a humoru. A hlavně, že umí napsat hru, 
kterou si publikum opravdu užije. VAR 
je zábavná a trefná komedie, která má 
šanci stát se dalším divadelním hitem.

Irena Drnková

Hra našeho kolegy, herce Radima Pet-
říka je jeho druhou hrou, kterou pro nás 
napsal a je prostě skvělá. Když jsme si 
ji četli na naší první společné zkoušce, 
smáli jsme se až nám tekly slzy. Samo-
zřejmě k tomu přispěly i přebrepty, 
které snad při představeních nebudou. 
Teď už pilně zkoušíme a snažíme se 
celý text zvládnout. Uvidíme. Posouzení 
necháme na divácích.

Radim Petřík 
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Mirka Bílková 

Na hraní ochotnického divadla mě baví, 
že můžu vystoupit na chvíli ze svého já 
a svých obvyklostí. Chovat se jinak než 
normálně, říkat věci, které bych nor-
málně neřekla. Chce to trochu exhibici-
onismu, dost odvahy, podporu bližních 
a dobrou paměť. A když selže paměť, 
tak aspoň schopnost improvizace! Tak 
se přijďte podívat, jak jsme ten koktejl 
namíchali a jak nám to jde! Já se těším! 

Jiří Liberda

Co já bych vám k tomu říkal. Vychvalo-
vat se nechci. Ale fotbal a divadlo dělám 
na vysoké úrovni již desítky let. Hra je 
vynikající a moc se těším. Hlavně jsem 
moc rád, že jsem zpět v tomto diva-
delním kolektivu. Ten rok, kdy jsem ze 
zdravotních důvodů pauzíroval, byl 
nesnesitelný.

Jan Maďa

Kolem Metylovského divadla jsem se 
nachomýtnul v roce 2022 na Pozor, 
natáčíme! Tehdy to bylo upečené 
hrozně narychlo a byl jsem spíš na 
úrovni řadového anonymního kom-
parzu. Ale i tak to bylo super, protože 
jsem viděl, kolik času a energie to stojí. 
Obsazení bylo velké a samozřejmě 
hvězdné. A myslím, že ohlas byl velice 
dobrý i proto, že jsme tam vlastně 
produkovali vlastní hudbu, jejíž jsem 
byl součástí. No a už tehdy jsem říkal, 
že bych si to klidně zkusil znova, když 
bude příležitost, ale pod podmínkou, že 
moje role bude velmi excentrická a hra-
ničící s nějakou poruchou. No, a to se 
mi zřejmě splnilo, protože Radim mě 
vzal za slovo a napsal postavu, která 
je prostě výborná. Hraji arogantního 
kreténa s velmi �lexibilním morálním 
kompasem. A aby to nebylo málo, tak 
vlastně ztělesňuji postavu, která je mi 
ve skutečnosti povoláním co možná 
nejvzdálenější. Takové hodně alter 
ego, o kterém jsem doteď nevěděl, že 
ho mám. A teď tady se mnou vaří ten 
VAR. Tipnul bych si, že to byl i Radimův 
záměr, ale řekl jsem si, že zrovna tohle 
zkusím. Navíc je prý dobré se občas 
umět ztrapnit i veřejně, tak jsem si 
řekl, jo, jdu do toho! No a co se týče celé 
hry, tak si myslím, že je to vtipné, má 
to pestrou zápletku. Radim tam zvládl 
zakomponovat více paralelních dějo-
vých linek. Je to poplatné době i naší 
lokální a nelokální popkultuře. Takže si 
myslím, že máme na čem stavět a jsem 

velmi zvědavý na ohlasy diváků. Pro-
tože jestli se jim to líbit nebude, tak mi 
selže pistole!

Jan Izvorský

Za mě je hra vynikající a moc se na ni 
těším. Chtělo by se mi napsat, že je nej-
lepší, ale nebylo by to fér k ostatním 
odehraným hrám a postavám. Každou 
hru miluji, snažím se roli nacítit a ode-
hrát co nejlépe. Už se těším na další 
hry. Třeba jednou budu jako Jan Tříska 
v Králi Learovi – na jevišti nahý, jak mě 
Pánbůh stvořil a darem obdařil. Tak co, těšíte se? Jak vidíte, my ano. Ještě chci poděkovat svým dcerám, že divadelničí s námi. Stellči za to, že bude již třetí rok napovídat, i přesto, 
že už dvakrát chtěla končit. Emmči za 
to, že po uvaděčce, kontrole vstupenek 
a kulisačce kývla na další výzvu. Letos si i zahraje, a to dokonce dvojroli! Při-kládám i pár fotek, jak a kde se učíme text. A to je pro tentokrát opravdu vše. Uvidíme se v říjnu.

Jan Izvorský, vedoucí divadelního 
spolku Sokol na prknech       



23

www.metylovice.cz

 

O b e c   M e t y l o v i c e 
a Království lašské z.s. 

 
 

                  srdečně zvou všechny občany  

                                     z Lašska i širého okolí 

5. července 2025 na Metylovský Čupek 
kde se uskuteční 

 

CYRILOMETODĚJSKÁ POUŤ 
 

Program: 
 

14:00 - zahájení slavnosti starostou obce Ing. Lukášem Halatou 

                a lašským králem Zdeňou Vilušem Krulikovským 

   14:10 – Bohoslužba slova ke cti patronům Moravy a Slezska 

                 sv. Cyrila a Metoděje za účasti P. Mgr. Václava Gandery 

 

14.30 – Lašský král a jeho družina (soubor Gigula) v pořadu 
lidových písniček z celé osvobozené vlasti (80 let od ukončení války) 

„Zazpivajme všecy spolem“ 
                        

Občerstvení zajištěno – lašské placky od Vládě Tomise, 

pivo, nealko aj. v budce Hanky Šimkové! 
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Rok na vsi po našemu Naši předci dodržovali řadu zvyků a tradic. Co jsme od nich převzali, a naopak jaké tradice a zvyky jsme zavedli my? Odpověď najdete v násle-dujícím textu.
CYRILOMETODĚJSKÁ POUŤ Cyrilometodějská pouť je pojmeno-vána po svatém Cyrilovi a Metodě-jovi, kteří jsou významnými posta-vami českých dějin a patrony Evropy. Pořádání těchto poutí má dlouhole-tou tradici. Například první pouť na Radhošti se konala již v roce 1862. Oslava sice při-padla na třináctého srpna, ale byla již tematicky spojena s připomínkou blí-žícího se tisíciletého výročí příchodu věrozvěstů na Moravu. Zúčastnilo se jí tehdy zhruba patnáct tisíc lidí ze všech koutů Moravy. Událost se také pojila s počátky národního obrození, které vedlo ke vzniku samostatného československého státu.I v dnešní době se jedná o významnou církevní i kulturní událost, při níž jsou vykonávány různé náboženské obřady, mše, procesí a také kulturní programy především folklorního charakteru.V Metylovicích byla tradice pořádání Cyrilometodějských poutí založena 

v roce 2019, kdy byl na Čupku slav-nostně odhalen dřevěný reliéf Cyrila a Metoděje. Autorem tohoto nádher-ného reliéfu je řezbář Boris Zvada. Reliéf byl vysvěcen farářem Broni-slavem Wojnarem. Slavnostní řeč při odhalení přednesl starosta obce Lukáš Halata a také lašský král Viluš I.I letos můžete 5. července zavítat na Čupek a užít si sváteční odpoledne s kulturním programem.
POHÁROVÁ SOUTĚŽ
V POŽÁRNÍM ÚTOKUTradičně v první červencovou sobotu pořádají naši hasiči pohárovou soutěž v požárním útoku, která je zároveň součástí Moravskoslezské ligy.A něco málo z historie této soutěže (zdroj – webové stránky SDH Metylo-vice):
„Na rok 1966 připadlo výročí 80 let 
trvání sboru, ale pro špatné počasí 
byla tato akce nakonec přesunuta až 
na následující rok 1967. Při těchto osla-
vách také proběhl první ročník naší 
pohárové soutěže u Myslivecké chaty, 
která nesla název „Memoriál Břetě 
Čupy“. Vítězí Tísek před Kunčicemi p. O. 
a Starou Vsí. Účast je 12 družstev.“Jak se můžeme dočíst výše, pohárová soutěž se zpočátku konala u mys-livecké chaty, a to až do roku 1999. Soutěž to byla netypická, mimo jiné i proto, že se běhalo do kopce. V roce 2000 se přesunula na fotbalové hři-ště, kde již probíhá na rovném terénu.

Od roku 2003 je soutěž zařazena do Moravskoslezské ligy.Letos se koná již 59. ročník, a to v sobotu 5. července. Přijďte povzbudit naše hasiče i hasičky. O skvělé občerst-vení a dobrou zábavu bude postaráno.
POUŤPoutě měly v minulosti především náboženský charakter. Naši předci věděli, že od úrody či neúrody se odvíjí jejich přežití v zimních měsících. Proto často pořádali poutě a různé procesí, kde se modlili za vláhu, za úrodu a také za to, aby úrodu nezni-čilo krupobití či jiné živelné pohromy.V dnešní době máme poutě spojeny především s různými pouťovými atrakcemi – kolotoči, houpačkami, střelnicemi a stánky s rozmanitým zbožím, ale také s doprovodným kul-turním programem.Například v roce 1993 založil starosta obce Ing. Pavel Spusta novou tradici. O pouti na sv. Vavřince vyhrávala odpo-ledne před obecním úřadem k dobré pohodě našich občanů i hostů dechová kapela. A lidé si mohli přijít poslech-nout hudbu, posedět a popovídat si při občerstvení u zahradních stolků ve středu obce. Později se k tomu přidalo i vystoupení Moravské besedy, která byla u nás založena v roce 2002 na popud paní Věry Petrové. Zajímavostí bylo, že se na dobu jejího vystoupení uzavřela silnice před obecním úřadem a „Obecníkem“ a tancovalo se přímo na cestě. Dnes si něco takového asi ani neumíme představit.Pouť bývá zpestřena i dalšími aktivi-tami, jak se můžeme dočíst v obecní kronice, kde se v roce 2009 uvádí:
„Pouť k sv. Vavřinci se letos vydařila. 
Bylo pěkné, teplé počasí. K obvyklým 
atrakcím, které o pouti očekáváme, 
přibyly letos další. Ti, kdo měli zájem 
o dobrou fyzickou kondici, se mohli 
z věže podívat na vesnici. V kapli 
sv. Barbory vystavovala své obrazy 
malířka Marcela Brodová, která se 
v obci narodila. Poté, co její tvorbu 

Rok na vsi



25

číslo 3/2025

obdivovali lidé ve Fulneku a v Dobré, 
mohli se s ní seznámit i naši občané. 
Součástí výstavy byl i obraz pana 
Vítězslava Liberdy z Metylovic a něko-
lik obrázků Ladislava Němce, zemře-
lého strýce paní Marcely.

Velikou pouťovou atrakcí se stal let 
horkovzdušného balónu. Nyní již man-
želé Michal a Mirka Bílkovi ho vyhráli 
na Valentýnském plese. Díky příznivým 
povětrnostním podmínkám se v podve-
čer vznesl nad Metylovice balón řízený 
zkušeným pilotem panem Ing. Jose-
fem Doleželem, generálním ředitelem 
Hanácké kyselky. Mírný vánek ho zan-
esl nad Ondřejník, let pokračoval nad 
Lhotkou a Kozlovicemi, Tichou a Fren-
štátem. Balón přistál na louce za býva-
lými sovětskými kasárnami ve Fren-
štátě pod Radhoštěm. Podle svědků 
bylo přistání ukázkové. Balón letěl sto 
minut a urazil 22 kilometrů.“Letos připadá pouť na 10. srpna a nechme se překvapit, jaké pouťové atrakce či doprovodný program nás čekají tentokrát.
MEMORIÁL MILOŠE ČUPY
A MIRKA BÍLKAMiloš Čupa a Mirek Bílek byli význam-nými členy metylovského Sokola, 

kteří byli za II. světové války popra-veni za protifašistickou odbojovou činnost.Jako trvalou vzpomínku na Miloše Čupu a jeho kamaráda a spoluhráče Mirka Bílka se od roku 1946 pořádá v Metylovicích každoročně „Memo-riál Miloše Čupy a Mirka Bílka“ v odbí-jené. Slavnostní projev na zahájení 1. ročníku, měl prof. Božetěch Bílek, bratr Mirka Bílka a konal se za účasti nedávných spoluhráčů Miloše Čupy – bratra Vojty Čupy, Vávry Hajduška, Božetěcha Bílka a Válka Němce. Koncem 80. let sice na několik roků turnaj zanikl, ale v devadesátých letech obnovil pořádání tohoto memoriálu Lumír Hajdušek, syn Vavřína Hajduška, Milošova spoluhráče z odbíjené.V letošním roce se bude konat v sobotu 24. srpna již 70. ročník.
ZAKONČENÍ PRÁZDNINDva měsíce prázdnin utečou jako voda a na dveře začíná klepat škola. Ale ještě předtím, než usednou děti do školních lavic pořádá řada spolků a organizací nějakou zajímavou akci na zakončení prázdnin. V Metylovi-cích se toho v minulých letech zhos-

til kulturní výbor, který připravoval pro děti i jejich rodiče různá zábavná odpoledne pořádána na hřišti nebo cesty za pokladem, jak uvádí obecní kronika v roce 2003:
„Již IV. ročník turistické akce s výstu-
pem na Solárku „Sbohem léto“ se usku-
tečnil koncem léta. Cesta byla plná 
soutěží. Děti skákaly v pytli, měly najít 
pět druhů listů. Za každý splněný úkol 
dostaly kartičku s písmenem. Na konci 
cesty složily z kartiček slovo, které jim 
prozradilo, kde je ukrytý poklad.“Letos pořádá zakončení prázdnin Myslivecké sdružení v rámci Mysli-veckého odpoledne 30. srpna.

Martina Mertová
(zdroj: obecní kronika, kroniky 

a webové stránky spolků)

Všechno, co jste chtěli vědět o Metylovicích – část sedmá
SMRT RUDOLFA II.Rudolf II. zemřel 20. ledna 1612. Ve �ilmu Císařův pekař a Pekařův císař byl znázorněn jako stařec. Ale v době smrti mu bylo 59 let. Měl sy�ilis, měl dnu. Ke konci života byl alkoholikem – tím se snažil tišit své hluboké psy-chické změny – paranoie a deprese. V posledních měsí-cích měl otevřené rány na nohou a zvracel krev. Abdiko-val rok před smrtí v roce 1611. 
STAVOVSKÉ POVSTÁNÍČeským králem se stal jeho bratr Matyáš Habsburský a sídelním městem se opět stala Vídeň. Správa českých zemí byla svěřena místodržícím, kteří byli českými stavy vnímáni jako nástroj rekatolizace a omezování jejich práv. Začalo docházet k porušování „Rudolfova majestátu“, který zaručoval náboženské svobody. Došlo k uzavření některých protestanských kostelů. Matyá-

šova neochota řešit stížnosti českých stavů vyvrcholila pražskou defenestrací 23. 5. 1618. Tento akt je považo-
ván za začátek stavovského povstávání a také začát-
kem Třicetileté války. 

VYSVĚTLENÍ POJMU ČESKÉ STAVYČeské stavy tvořily: panstvo (nejbohatší šlechta), rytíř-stvo (méně movitá šlechta), zástupci královských měst a duchovenstvo. Řídily zemi společně s panovníkem. Scházeli se na tzv. zemských sněmech. Zde schvalovali daně, tvořili a schvalovali zákony, rozhodovali o �inan-cování armády apod. Zemský sněm bychom mohli při-rovnat k dnešnímu parlamentu. Místo volených zástupců z řad lidu, zde ale rozhodovali ti, kteří měli majetek a moc. Panovník v té době nemohl zdaleka vše. „České stavy“ byly velmi silná a velmi bohatá skupina obyva-tel, která byla schopna společnými silami panovníkovi efektivně oponovat.

Okénko do historie
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Zajímavost: Pokud to české stavy na zemském sněmu 
neschválily, panovník například nemohl vybírat daně!          

TŘICETILETÁ VÁLKA – VÁLKA NÁBOŽENSTVÍV současné době oprávněně odsuzujeme náboženské radi-kály, kteří jsou schopni pro svou víru vraždit, vykonávat teroristické útoky a rozpoutávat menší či větší kon�likty (Islámský stát). Sílu dlouho zakořeněné nenávist vůči jiným vírám však dokazuje právě 30ti letá válka. Ta je považována za celoevropský kon�likt, kde náboženství hrálo primární a dominantní roli. Byla to válka mezi habsburskými kato-líky a protestanskými silami. Ruku v ruce šlo samozřejmě i o moc. Rakouští a španělští Habsburkové v té době kontrolovali téměř třetinu Evropy – a s velikostí území roste i moc ekonomická. Toho se pochopitelně obávaly ostatní země. Byť se protestanská koalice v průběhu války měnila. Jejich členy byly České země, Švédsko, Dánsko, Francie, Nizozemské královstí, německá protestantská knížata atd. 
ČESKÁ ÚČAST VE TŘICETILETÉ VÁLCE Česká účast v této válce trvala pouhé 2 roky od pražské defenestrace do bitvy na Bílé hoře v roce 1620. České stavy dosáhly v těchto dvou letech určitých dílčích úspě-chů – dobytí Plzně, vítězná bitva u Čáslavi, u Pelhřimova, u Dolních Věstonic. V srpnu 1619 si zvolili vlastního nehabsburského krále Fridricha Falckého. Jejich odhod-lání pokořit Habsburky dokázal také pokus o dobytí Vídně v prosinci téhož. Ale v poslední zkoušce 8. listopadu 1620 v bitvě na Bílé hoře bohužel neuspěli a drtivě prohráli – bitva trvala jen hodinu… Pokud bylo v předchozích odstavcích uvedeno, že české stavy byly schopné panovníkovi oponovat společnými 
silami, tak právě tento aspekt byl jednou z příčin prohry. České stavy rozdělovaly jejich zájmy – bohatá vysoká šlechta měla jiné zájmy než nižší šlechta, jiné zájmy 

měli představitelé měst, české stavy byly nábožensky nejednotné – byli mezi nimi luteráni, jednota bratrská, novoutrakvisté. Fridrich Falcký nebyl dobrou volbou – nedokázal totiž tyto zájmy sjednotit. Společné síly se roz-tříštili a stavy v listopadu 1620 již nedokázaly vzdorovat jednotné habsburské morálce.   
DŮSLEDKY PROHRY NA BÍLÉ HOŘE- 27 představitelů českých stavů bylo 21. června 1621 popraveno katem Mydlářem na staroměstském náměstí a byl kon�iskován jejich majetek- byla zásadně upevněna habsburská moc a nastala tvrdá rekatolizace na území českých zemí- byla uzákoněna absolutní moc panovníka, české stavy se na vedení státu již nepodílely- před bitvou na Bílé hoře byla čeština hlavním úřed-ním jazykem v Českých zemích a na Moravě. Po bitvě byla uzákoněna němčina jako rovnocenný úřední jazyk – tedy reálně hlavní.  
Zajímavosti: 

- Po bitvě na Bílé hoře docházelo k rozsáhlé emigraci, asi 
nejznámějším českým emigrantem byl Jan Amos Komen-
ský, biskup Jednoty bratské.

- Mrtvých pánů bylo 21. června 1621 ve skutečnosti 
28. odsouzený Martin Fruwein z Podolí spáchal před 
popravou sebevraždu skokem z okna Pražského hradu. 

- Mezi popravenými byli i tehdejší primátor Prahy a primá-
tor Kutné hory. I z tohoto důvodu byla jedna uťatá hlava 
vystavena v Kutné Hoře, 12 hlav pak v Praze na Staro-
městském náměstí. Zůstaly tu 10 let. 

- Kardinál Richelieu, známý z románu Tři mušketýři, byl 
skutečnou �igurou, a za 30. leté války vedl jako ministr 
Krále Ludvíka XIII. Francii proti Habsburkům. Zemřel 
roku 1642 – konce války nedožil. 

METYLOVICE A TŘICETILETÁ VÁLKAByť o Metylovicích nemáme z této doby žádné písemné zprávy, lze situaci analogicky odvodit. Metylovice totiž byly součástí Hukvaldského panství, a to bylo do dění kon�liktu prokazatelně vtaženo.Nepřímým důkazem negativních důsledků války je skutečnost, že k vysvěcení kostela Všech sva-tých došlo v roce 1653, přičemž stavba byla podle všeho zahájena už v roce 1577. Muselo tedy dojít k dlouhodobému pozastavení stavby a materiál-nímu odklonu ve prospěch válečného úsilí. Z průběhu stavby našeho kostela jsou k dispozici tyto informace:Ve 30. letech 17. století byl zaklenut, k závěru přistavěny sakristie, předsíň a vystavěn krov. Koncem 17. století přibyly věž a boční loď.
Poprava českých pánů na staroměstském náměstí 21. 6. 1621
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Znamená to, že ještě ve 20. letech 17. století neměl náš kostel klenbu, jak ji známe dnes, ale jen běžnou sedlovou střechu s rovným stropem. V závěru kostela je obvykle oltář, a právě v té době byla v těchto místech dostavěna 
sakristie (ukládají se zde bohoslužebná roucha a nádoby a farář se zde připravuje na mši). Předsíň kostel tehdy také neměl a vstupovalo se rovnou do hlavní síně. Až kon-cem 17. století byla dostavěna věž a boční loď. Představme si kostel bez věže, boční lodě, sakristie a předsíně. Vzhledem k tomu, že v kostele nebyla klenba, je pravděpodobné, že střecha hlavní lodě byla navíc nižší, možná jako běžná sedlová střecha. Místo klenby si před-stavte rovný strop. A tak mohl vypadat kostel v roce 1620. Pokud nebyla stavba v roce 1577 zahájena jako katolický kostel, dokončena tak po 30. leté válce jistě byla. Kromě skutečnosti, že cca od roku 1577 pravděpo-dobně neměli metylovičtí kostel, což mělo v té době zcela zásadní význam pro komunitní život, tak dalším dopadem na obyvatele naší obce byly dozajista pře-suny a přítomnost vojsk. Dánská vojska dobývala Hrad Hukvaldy 9 měsíců v letech 1626–1627. Byť bylo jejich počínání neúspěšné, během této doby se jejich vojska musela živit a vzhledem k tomu, že Metylovice jsou od hradu cca 12 km (1,5 hodiny jízdy na koni) průzkumné jednotky 100% zavítaly i do naší obce a velmi pravdě-podobně se pak stala obětí konfiskace potravin a píce, domácích zvířat a nelze pochopitelně vyloučit ani rabo-vání, které bylo zcela běžné. Na život v naší obci měla rovněž vliv tzv. Valašská povstání, která představují významnou kapitolu našeho kraje. Jed-nalo se o odpor Valachů proti habsburským silám a došlo k nim právě v průběhu Třicetileté války. Množné číslo se uvádí z toho důvodu, že mělo 3 vlny.
PRVNÍ VLNA 1621–1622Jednalo se o vlnu odporu po bitvě na Bílé hoře. V zázna-mech je například uvedena jako obsazená a vyplněná 
obec Malenovice. Po zásahu císařských vojsk, se Valaši uchýlili do lesů a vedli tzv. partyzánský boj. Hlavní před-stavitelem valašských vojsk byl Jan Adam z Víckova. 
DRUHÁ VLNA 1626–1627Jan Adam z Víckova se opět vrací na povstaleckou na scénu v čele valašských vojsk. Využívá vstupu dánských vojáků na Moravu a obecného chaosu a opět dosáhne významných územních zisků v našem regionu. Povstání ukončuje Albrecht z Valdštejna, který v roce 1627 vytlačí Dány z Moravy a nastoluje pořádek. Jan Adam z Víckova je zabit na hradě Lukov (severovýchodně od Zlína) 
TŘETÍ VLNA 1638–1644Na území Severní Moravy vstupují Švédové a Valaši se opět chopí příležitosti. Činy povstalců se prokazatelně opět dotkly našeho kraje. Doloženy jsou nájezdy na Pří-bor a okolí Frýdku-Místku. Povstání je potlačeno a v roce 1644 dochází k popravám povstalců, kon�iskaci majetku a pomstám v podobě vypalování vesnic.

VZTAH OBYVATEL NAŠEHO KRAJE K HABSURKŮM 
VS. PROTESTANTŮMNasnadě je otázka. Fandili naši předci za 30. leté války Habsburkům nebo protestanské koalici? Češi a Moravané byli silně protihabsbursky smýšlející. Habsburkové jim vzali svobodnou víru a potlačovali české smýšlení včetně českého jazyka. Bylo by nasnadě si myslet, že na hukvald-ském panství se fandilo protestantům.Tak to ale velmi pravděpodobně nebylo. Kromě obyvatel, kteří se účastnili valašských povstání a byli prokazatelně ve spojení s protestantskými jednotkami Dánska a Švéd-ska, a tedy protihabsburští, majoritní většina obyvatel se nemohla přiklánět ani na jednu ze stran kon�liktu. Běžní obyvatelé byli oběti války a velmi pravděpodobně nenávi-děli všechny, kdo jim za dobu kon�liktu ublížili. A to byla jak protestanská vojska, která místní vesnice a města považovala za součást nepřítelova území – tedy předmět válečných kořistí, tak Habsburky, kteří místní považovali za svůj majetek… 

Bc. David Hyšpler

Kostel Všech svatých 

Kostel Všech svatých – předsíň 
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Pro děti
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SOUTĚŽ VYFOŤ, POŠLI A VYHRAJ! 
Vzpomínáš si na vůni babiččiny kuchyně? Poděl se o svůj oblíbený recept po babičce, vyfoť 
hotové jídlo a získej šanci vyhrát skvělou cenu! 
Co musíš udělat: 

1. Pošli recept (ideálně tradiční – po babičce, prababičce...) na email: kultura@metylovice.cz 

2. Připoj fotku hotového jídla 

3. Můžeš poslat víc receptů – každým zvyšuješ svou šanci na výhru! 
Uzávěrka soutěže: 30. září 2025 

Výherci se mohou těšit na zajímavé ceny. 

Recepty spolu s fotografiemi budou publikovány v obecním kalendáři pro rok 2026 

Sdílej chuť tradice a inspiruj ostatní! 
 

Těšíme se na vaše voňavé příběhy i recepty. ❤搏 

Kulturní výbor obce Metylovice 



Zpravodaj obce Metylovice – periodický tisk územního samosprávného celku. Vydává Obec Metylovi-
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Aktuální informace o kulturním, společenském a sportovním dění v Metylovicích jsou zveřejňovány na internetových stránkách

https://metylovice.cz/aktuality

Akce červenec, srpen
Kulturní, společenské, sportovní akce

sobota
 14.00

5. 7. Cyrilometodějská pouť, Čupek

sobota
 13.00

5. 7. 59. ročník pohárové soutěže v požárním útoku, areál fotbalového hřiště

neděle
 16.00

13. 7. Rangers-Plavci, TataGrass, EarlyTimes, amfi teátr za školou

sobota
 16.00

9. 8. Estación 39 (AR), LTT (SK), Jack´s Band, Handl, amfi teátr za školou

neděle

10. 8. Pouť

pátek

22. 8. Letní kino

neděle

24. 8. Memoriál Miloše Čupy a Mirka Bílka, volejbalové kurty

neděle
 15.00

24. 8. Poutníci, Ptačoroko, B4 (SK), Noční vlak, amfi teátr za školou

pátek

29. 8. Letní ples, Budka na Čupku

sobota

30. 8. Myslivecké odpoledne a zakončení prázdnin

sobota a neděle

14.00 - 16.00

Muzeum Metylovice
stálá expozice dokumentující slavnou historii řemenářství, vydělávání kůží a výroby 
proslulého metylovického biče „Kožane město“

sobota a neděle

14.00 - 16.00

Výstavní síň
Výstava obrazů Josefa Luňáčka „Doteky minulosti“.
Výstava potrvá do 7. 9. 2025.
Jiný termín možno dohodnout na telefonu 604 728 996


